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Římanům 14,1-9:  Bratra ve víře slabšího přijímejte mezi sebe, ale nepřete se s ním o jeho názorech. 
Někdo třeba věří, že může jíst všechno, slabý však jí jen rostlinnou stravu. Ten, kdo jí všecko, nechť 
nezlehčuje toho, kdo nejí, a kdo nejí, nechť neodsuzuje toho, kdo jí; vždyť Bůh jej přijal za svého. Kdo 
jsi ty, že soudíš cizího služebníka? O tom, zda obstojí či ne, rozhoduje jeho vlastní pán. A on obstojí, 
neboť Pán má moc jej podepřít. Někdo rozlišuje dny, jinému je den jako den. Každý nechť má jistotu 
svého přesvědčení. Kdo zachovává určité dny, zachovává je Pánu. Kdo jí, dělá to Pánu ke cti, neboť 
děkuje Bohu; a kdo nejí, dělá to také Pánu ke cti, neboť i on děkuje Bohu. Nikdo z nás nežije sám sobě 
a nikdo sám sobě neumírá. Žijeme-li, žijeme Pánu, umíráme-li, umíráme Pánu. Ať žijeme, ať 
umíráme, patříme Pánu. Vždyť proto Kristus umřel i ožil, aby se stal Pánem i mrtvých i živých.

1. Slabý a silný

Podle toho, co jsem právě četl, se dají křesťané odstupňovat co do síly jejich osobní víry. Někdo
má vírou docela slabou, choulostivou a úzkostlivou, jiný zase víru silnou a stabilní a neochvějní. 
Možná by se dalo mluvit o různých stupních zralosti víry. A tyto různé stupně vyzrálosti se také 
velice konkrétně projevují. Pavel dává několik příkladů, co tím myslí, když mluví o slabých vírou: 
mluví o tom, že někdo rozlišuje pokrmy na vhodné a nevhodné k jídlu, nebo třídí jednotlivé dny 
na významnější a méně významné, a to vše na základě své víry. Zatímco jiný prostě jí všecko a 
neřeší, jestli je zrovna pátek nebo svátek.

V případě starověkého Říma šlo patrně o to, že někteří křesťané se rozhodli být vegetariány z 
dosti logických a pochopitelných důvodů: Veškeré maso, které se prodávalo v obchodech, bylo 
rituálně obětované a zasvěcené pohanským božstvům. A oni si dali pravidlo, že s pohanským 
náboženstvím už nechtějí mít nic, ale nic společného. To je myslím dobré pravidlo. Jenže jiní 
křesťané si zase říkali: je přece jediný Bůh a všichni ostatní takzvaní bohové nejsou nic a 
absolutně nic neznamenají, tak proč bychom se měli obávat masa z pohanské modloslužby? 
Kristus nás z toho kolotoče všelijakých mocností přece vysvobodil. Taky silný, logický a 
přesvědčivý argument, řekl bych.

2. Rozumná pravidla vs. svoboda od pravidel

Z těchto příkladů, zda se, vyplývá, že slabší a silnější ve víře se liší podle toho, jestli se řídí 
nějakými speciálními pravidly a zásadami anebo nikoli. Někdo například věří, že jako křesťan by 
se měl vyvarovat pití alkoholu. A tak se pro své vlastní přesvědčení řídí tímto pravidlem, přestože 
to Kristus sám nedělal a nikoho ze svých následovníků o to nežádal. Takový člověk se svých 
pravidel drží jako zábradlí doufaje, že právě takto bude žít věrně před Bohem. Apoštol to nazývá 
slabostí či choulostivostí, která zapomíná na to, že nám Kristus vydobyl svobodu od všech 
lidských tradic, zvyků i pravidel. Silní pak jsou ti, kdo žijí v této veliké svobodě a nevážou se 
žádným speciálním pravidlem, protože ve své víře tyto pomocné mantinely nepotřebují. 

Musím se Vám přiznat, že mě Pavlovo rozdělení na slabé a silné překvapilo. Protože za silné a 
stabilní křesťany obvykle považuji právě ty, kdo si stanovují nějaké jasné a smysluplné hranice a 
pak je dodržují. A slabí se mi naopak jeví lidé, kteří si žádná omezení v jídle, pití a dalších 
oblastech nekladou, nedokážou klást, a pak v tom také patřičně lítají se všemi negativními 
důsledky. 

Ovšem je pravda, že skutečně silný ve víře je ten, kdo nepotřebuje žádné pomocné mantinely, 
pravidla, ani čáry – a přece neuhne ze správné cesty, přece se jeho svoboda nezvrhne a 
nezhořkne. A řekl bych, že v tom byl mistrem Pán Ježíš. On dokázal spoustu svého času věnovat 
lidem, o kterých ostatní právem říkali, že jsou bezcharakterní. Prožil s nimi nejednu divokou 
párty, až si tím vysloužil posměšné označení „milovník hodů a pitek, přítel hříšníků“ (srovnej s 
Lukáš 7,34)… a přece jej to nevykolejilo, přece to nezměnilo jeho dobré směřování. Dokázal čelit 
nejrůznějším pokušením, odolal tlaku všelijakých očekávání a zvyklostí, a vždy zůstal nezávislým,
svobodným a věrným Bohu. Takže právě on se ukázal jako silný ve víře.



3. Silný i slabý patří do Boží rodiny

Z evangelijních příběhů vyzařuje ta jedinečná svoboda a věrnost Ježíšova. A my můžeme a 
máme ve své víře uzrávat, můžeme a máme se jemu připodobňovat a tak získávat na stabilitě. Ale 
to prosím neznamená, že by slabšímu ve víře něco zásadního chybělo. Cituji z přečteného oddílu: 
Ten, kdo jí všecko, nechť nezlehčuje toho, kdo nejí, a kdo nejí, nechť neodsuzuje toho, kdo jí; vždyť 
Bůh jej přijal za svého. Kdo jsi ty, že soudíš cizího služebníka? O tom, zda obstojí či ne, rozhoduje jeho
vlastní pán. A on obstojí, neboť Pán má moc jej podepřít. (Ř 14,3-4) I silná i slabá víra je víra spásná 
a ryzí. V tom podstatném se totiž shodujeme, všichni se vírou držíme Hospodina a přijímáme od 
něj jeho dary – jeden tak, druhý jinak, někdo se zábradlím, někdo bez něj.

Není naším úkolem někoho z bratří a sester lámat a nutit, aby spěšně měnili svá osobní 
přesvědčení. Opravdu nezáleží na tom, jestli se lidé scházejí na bohoslužby v neděli nebo ve 
středu, se svíčkou nebo bez ní. Jestliže je někdo přesvědčený, že lépe Pánu Bohu bude zpívat s 
bubnem než s varhanami, ať bubnuje o sto šest! A jestliže se někdo obává, že by mohl provést 
něco nevhodného, ať se pevně drží svých zásad a do hospody nikdy ani nevstoupí! Každý nechť 
má jistotu svého přesvědčení (Ř 14,5).

Jeden chce svému nemocnému bratru posloužit tím, že se jej dotkne, vysloví modlitbu a svolá 
Boží požehnání na nemocného. Jiný si vyslechne potíže a hned nabídne něco ze svých znalostí 
bylin. A další se prostě jen optá, jak bylo u lékaře. A pokaždé je to projev lásky k bližnímu, 
pokaždé jde o bratrské spolu-nesení břemene. Život věrného křesťana může mít tisíc různých 
podob. A Bůh jednoho každého z nás vede a spolehlivě dovede do dobrého cíle. A proto mají jedni
respektovat druhé, a především silní ve své svobodě mají mít ohled na ty slabé. Bez vzájemného 
provokování, v úctě jedněch ke druhým víra zraje a sílí ze všeho nejlépe.

Mimochodem, považujete sami sebe spíše za silné nebo spíše za slabé ve víře?

4. Slabí i silní žijí Pánu ke cti

A když je řeč o víře stabilní a víře choulostivé, měli bychom také říci pár slov o tom, co to 
vlastně znamená věřit. Odhlédněme tedy od charakteristik silných a slabých a zaměřme se nyní 
na věření samotné. I o tom se něco píše v dnešním čtení. Apoštol napsal: Kdo zachovává určité 
dny, zachovává je Pánu. Kdo jí, dělá to Pánu ke cti, neboť děkuje Bohu; a kdo nejí, dělá to také Pánu 
ke cti, neboť i on děkuje Bohu. (Ř 14,6) Podle toho se dozvídáme, že i silní i slabí, přestože každý 
dělá na první pohled něco úplně jiného, ve skutečnosti všichni různými způsoby dělají totéž. 
Všichni totiž své činy dělají ke cti Páně. Každý věřící se podle svého nejlepšího svědomí snaží žít 
tak, aby Pánu Bohu vyjádřil vděčnost a dík. Věřit v Boha tedy znamená děkovat mu – slovy, 
postoji, gesty, činy. Věřím, protože jsem byl obdarován, děkuji, aby dal najevo svoji víru.

A tato definice věření ještě pokračuje: Nikdo z nás nežije sám sobě a nikdo sám sobě neumírá. 
Žijeme-li, žijeme Pánu, umíráme-li, umíráme Pánu. Ať žijeme, ať umíráme, patříme Pánu. (Ř 14,7-8) 
Jsme nesmazatelně a nezměnitelně spojeni s Pánem. A tato spojitost, tento vztah prorůstá každou 
naši činností, každou větou, každým nádechem, celým životem. A protože jsme nezměnitelně 
spojení s Pánem, tak ani umírání na tom nic nezmění. Víra je tento věčně platný vztah 
sounáležitosti, přináležitosti k Bohu. Nevěřící lidé, lidé, kteří neděkují Bohu a nejsou s ním ve 
spojení, ti možná žijí sami sobě a umírají sami sobě. Ne tak křesťané: Vždyť proto Kristus umřel i 
ožil, aby se stal Pánem i mrtvých i živých (Ř 14,9). Jsme Páně a vším, co děláme, vzdáváme (a 
vzdávejme) díky Bohu. To je víra a kdo žije víru, dělá přesně toto.

5. Závěrem

Není třeba se rozptylovat tím, jestli má kdo slabší nebo naopak vyzrálejší víru. Podstatné je 
věření samotné. Byla by přece škoda, kdyby jedni druhé odrazovali od vděčného a věrného života 
před Pánem Bohem. Mnohem lepší je společně se radovat a každý po svém děkovat tomu, který se
stal naším Pánem a který nás štědře obdarovává.


